
2

از سوی مقام معظم رهبری صورت گرفت
انتصاب وزیر کشور در منصب 

جانشین فرماندهی کل نیرو های 
مسلح در امور نیروی انتظامی

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت کشــور،  �
برابر ابلاغیه ریاســت محترم دفتر فرماندهی کل 
قوا، حضرت امام خامنه ای فرماندهی معظم کل 
قــوا  (مدظله العالی) در تاریخ ۱۳ شــهریور ۱۴۰۰ 
جناب آقای دکتر احمد وحیدی، وزیر محترم کشور 
را در منصب جانشــین فرماندهــی کل نیرو های 
مسلح در امور نیروی انتظامی منصوب فرموده اند.

برگزاری مراسم بزرگداشت آیت االله 
حکیم از سوی مقام معظم رهبری

تســنیم: مجلس ترحیم و بزرگداشت مرحوم  �
آیت االله آقای حاج ســید محمدســعید حکیم از 
مراجع معظم تقلید در نجف اشرف، پنجشنبه شب 
(۱۸ شــهریور ۱۴۰۰) پس از نماز مغرب و عشاء از 
طــرف حضرت آیــت االله خامنــه ای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی(مدظله العالی) در صحن مدرسه 

مبارکه فیضیه قم برگزار خواهد شد.
 

فرمانده کل ارتش:
مقامات رژیم صهیونیستی شاید 

بخواهند از ترس مرگ خودکشی کنند
سرلشکر ســید عبدالرحیم موســوی، فرمانده کل  �

ارتش در جمع فرماندهان یگان های خرم آباد، از تیپ 
۱۸۴ در پاســخ به مواضع مقامات رژیم صهیونیستی 
گفت: «به نظر می رسد سردمداران رژیم صهیونیستی 
ســرعت زوال عمر خود را احســاس کرده اند و شاید 
بخواهند از ترس مرگ خودکشــی کنند». وی افزود: 
«آنها آســیب پذیری های زیادی دارند که از گذشــته 

شکست های سنگین و متعددی را تجربه کرده اند».

استقبال بهزاد نبوی از دستور اخیر 
محسنی اژه ای

ایلنا: بهــزاد نبوی دربــاره تحولات ایــن روزهای  �
دســتگاه قضا و دیدار رئیس قوه قضائیه با وزرا و وکلا 
گفت: «در جریان این دیدارها نیستم، ولی دستور ایشان 
درباره مشــخص کردن چگونگی ارتبــاط ضابطین با 
دستگاه قضا خیلی خوب است». او افزود: «ان شاءاالله 
این اقدام به اســتقلال قوه از ضابطین ختم شود؛ زیرا 
در این صورت اقدامی بســیار مهم و تأثیرگذار خواهد 
بود». این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به دیدار 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با رئیس قوه قضائیه و 
تأکید رئیس دســتگاه قضا بر لزوم فساد زدایی از داخل 
دســتگاه های اجرائی تصریح کرد: «مبارزه با فساد در 
دســتگاه های دولتی کار بســیار خوبی است». نبوی با 
تأکید به اینکــه تمامی گره های مشــکلات اقتصادی 
کشــور تنها با مبارزه با فساد باز نمی شود، اضافه کرد: 
«حل مشکلات اقتصادی عمدتا در گرو رفع تحریم های 
بی ســابقه و ظالمانه دشــمن اســت». رئیس جبهه 
اصلاحات ایران همچنین گفت: «رفع تحریم ها، تنها با 
تجدیدنظر در سیاست خارجی امکان پذیر است که باید 
گفت متأسفانه این مهم در اختیار قوه قضائیه نیست».

علی صوفی:
اعتماد مردم نباشد، کاری از دست 

اصلاح طلبان بر نمی آید
برنــا: علی صوفــی، عضــو جبهــه اصلاحات  �

ایران، درباره ســازو کار جدید جبهــه برای اجماع و 
سازماندهی جریان اصلاحات گفت: «اصلاح طلبان 
ســازوکاری را بــه نــام نهــاد اجماع ســاز بــرای 
انسجام  بخشــی و اجماع ســازی فراهــم کردند که 
پیش از این نام آن شــورای عالی سیاست گذاری بود 
و اکنــون نام جبهه اصلاحات را دارد. این ســاز و کار 
همچنــان فعــال اســت. از منظــر اینکــه بگوییم 
اصلاح طلبان بــرای انتخابات آینده چــه برنامه ای 
دارند، در درجه اول حفظ انســجام آنها مد نظر قرار 
می گیــرد و به تبع آن، باید به دنبال اجماع باشــند؛ 
زیرا غیر از این راهی وجود ندارد».او افزود: «اما یک 
پارامتــر تعیین کننده یا متغیــر تعیین کننده یا متغیر 
اصلی وجود دارد که در حال حاضر نسبت به گذشته 
از کنترل اصلاح طلبان خارج شده است. البته نه تنها 
از اختیار اصلاح طلبان حتــی از اختیار اصولگرایان 
و حاکمیــت نیز خارج شــده اســت». صوفی تأکید 
کرد: «۵۲ درصدی که رأی ندادند، مردمی هســتند 
کــه پیش از این به صنــدوق اعتماد داشــتند و عدم 
مشــارکت آنها در رأی گیری به معنای این است که 
اعتماد و اطمینان خود را نســبت به صندوق رأی و 
انتخابات از دست داده اند. تا زمانی که اعتماد مردم 
نباشــد، اصلاح طلبان نیز نمی توانند کاری کنند. به 
عبارت دیگر، هیچ جریان سیاسی بدون وجود اعتماد 
مــردم نمی تواند حرکت کند». او خاطرنشــان کرد: 
«البته جریان اصولگرا یک رأی سنتی دارد و به طور 
کامل آشــکار است که استراتژی مشارکت حداکثری 
مــردم را نیز برای خود مفیــد نمی داند و از آن عبور 
کرده اســت؛ بنابراین با یک مشارکت حداقلی تصور 
می کنــد که کار خــود را سر و ســامان می دهد». این 
چهره اصلاح طلب اضافه کرد: «مسیر اصلاح طلبان 
با اصولگرایان متفاوت است. اصلاح طلبان اگر مردم 
را نداشته باشــند، فعالیت انتخابی شان به بن بست 
می رســد؛ اما ســازوکار داخلی آنها همچنان وجود 

خواهد داشت».

آزادی یا تعصب
آیــا از خود پرســیده اید که چرا در ایامی که منتســب به 
پیامبر گرامی اسلام اســت، چه تولد یا رحلت ایشان، در 
فرانســه تمرین آزادی و رواداری با چاشنی اهانت به آن 
حضرت برگزار می شــود؟ چرا درس آزادی و رواداری با 
نقد مقولاتی نظیر هولوکاســت هیچ نسبتی ندارد؟ذکر 
خاطره ای شاید جالب باشد.صاحب این قلم در اوایل دهه 
۸۰ پس از آنکه دولت معجزه هزاره سوم روی کار آمد، از 
وزارت ارشاد مأمور به خدمت در بخش ارتباطات شرکت 
ایران خودرو شدم. یکی از کارهایی که به بنده واگذار شد، 
مدیریت امور ارتباطی پروژه ۲۰۶ آریان (اس دی/ سدان) 
بود. جالب است بدانید که طرف فرانسوی، یعنی شرکت 
پژو، به عنوان شریک تجاری ایران خودرو به هیچ وجه نام 
آریان را برای این خودرو نپذیرفــت؛ زیرا این نام را یادآور 

عنصر یهودی ستیزی در فرهنگ اروپایی می دانست!

بنگاه اقتصادی ایران
ج- ایــران به عنوان یک پیشــرو و انقلابی که ثروت 
خود را برای پیشبرد آرمان های انقلابی در دنیا مصروف 
مــی دارد، بــدون آنکه عملا در رشــد و توســعه آن و 
چگونگی زیســت مردم توجه لازم را داشته باشد. شاید 
بتوان گزینه های دیگری را نیز لحاظ کرد. در اینجا به این 
سه گزینه برای مثال بسنده کنیم و جا دارد مقام محترم 
ریاســت جمهور نسبت به اندیشــه خود در این زمینه و 
اندیشــه گروه شــش نفره اقتصادی خود توجــه لازم را 
داشته باشد؛ زیرا تنها در صورت واحد بودن یا شبیه بودن 
اندیشــه های این شش نفر، ایشــان می توانند به راه حل 
اقتصادی برای کشور دست یابند. اگر کمی میان تر برویم، 
به نشست یاد شــده می توانیم بازگردیم. می توان اذعان 
کرد که در نشست یاد شده، تنها پیشنهاد نظام مند از سوی 
آقای مجید قاسمی داده  شده که تأکید بر اجرای اقتصاد 
مقاومتی شــده بود و این به دلیل آن اســت که اولا یک 
پیشنهاد نسبتا کامل است و ثانیا اجرای مجموعه ای که 
به نام اقتصاد مقاومتی ابلاغ شــده اســت، تا حد زیادی 
متضمن افزایش ثروت کشــور و بهره مندی آینده مردم 
از دســتاوردهای آن خواهد بود. البته اجرای مجموعه 
اقتصــاد مقاومتی مانند هر مجموعــه دیگری، تأثیرات 
مختلفی بر پدیده های گوناگون جامعه خواهد گذاشت؛ 
چرا که اجرای بندبند آن نیازمنــد اعتقاد به اجرای آن و 
مقابله با کارشکنان و کسانی است که از اجرای آن زیان 
خواهند برد. ضمن آنکه اجرای دســتور العمل اقتصاد 
مقاومتی وظیفه است و باید ارتباط اجرای آن با موضوع 
تحریم های آمریکا و احیانا تحریم های دیگر مورد توجه 
قرار گیرد؛ به خصوص در شــرایط ژئوپولیتیک فعلی که 
اســرائیل در غرب و جنوب ایــران حضور یافته و آمریکا 
طالبان را چون میخی در پهلوی ایران قرار داده اســت. 
اینکه بگوییم چون تحریم هستیم پس نمی توان اقتصاد 
مقاومتی را به اجرا گذاشــت، امری نابخشودنی است و 
کسانی که چنین اســتدلال می کنند، به یقین در صورت 
برداشته شــدن تحریم ها باز هم قــادر به اجرای اقتصاد 
مقاومتی نیستند. اینکه ما در ظاهر بیانیه اقتصاد مقاومتی 
را تحســین کنیم و در عمــل آن را به هیچ انگاریم، قابل 
تحمل نبود و نشان دهنده نوعی نفاق در فکر و جان است. 
یکی از اقتصاددانان در جلســه مذکور اعلام کرد اجرای 
بیانیه اقتصاد مقاومتی، مشــروط بر رفع تحریم هاست. 
البته ایشــان باید آگاه باشــند که اصــول بیانیه اقتصاد 
مقاومتی در جهت مقابله با تحریم هاســت. هرچند در 
صــورت رفع تحریم ها، اجرای بیانیــه اقتصاد مقاومتی 
نیز ضروری اســت؛ چرا که همان طور که قبلا گفته شد، 
اجرای اقتصاد مقاومتی متضمن ثروتمند شدن جامعه 
خواهد بود. نگاهی به عملکرد گذشته به سادگی این امر 
را روشن می  کند که اقدامات اقتصادی انجام شده در ۴۰ 
سال گذشته نه تنها به ثروت و سرمایه کشور نیفزوده بلکه 
به صورت آشکاری موجب فقر کشور ( البته با فقر افراد 
کشور اشتباه نشود) شده و منابع کشور بدون استثنا تاراج 
شده است. اقتصاددانان حاضر در نشست نوعا از استادان 
دانشگاه بودند و حسب سمت شان هرگز به ارزش عملی 
و علمی افزایش ثروت یک بنگاه توجه نکرده اند و به  قول 
معروف حتی یک مغازه ۱۲ متری را اداره نکرده اند. جالب 
آنکه در این نشست از افرادی که عملا در کار اقتصاد به 
افزایش ســرمایه و ثروت مبادرت کرده اند، دعوت نشده 
بوده و البته اگر هم حضور داشتند، شاید به خاطر مصالح 
خود بیشــتر حفظ جناح می کردند تــا بیان واقعیت. نه 
اینکه این نویسنده راه حل مســائل و مشکلات کشور را 
بداند و ادعا داشته باشــد اما بر این باور است که معیار 
افزایش ســرمایه از محل فعالیت های اقتصادی کشور 
معیار درست بودن فعالیت است. امری که در ذات بیانیه 
اقتصاد مقاومتی دیده می شــود. شاید چنین شود که به 
بهانه کار فوری برای جامعــه، اقدامات فوری و پراکنده 
صورت گیرد و پرواضح اســت که چنین اقداماتی ســیر 
قهقرایی را تشدید می  کند. در این صورت باید پرسید پس 
کی؟ کدام جراحی؟ و در چه زمانی؟ و اینکه چگونه باید 
جراحی شــود؟ ممکن است حکم شود که برنامه ریزی 
پنج ســاله هفتم شروع شود و در آن راه حل ها را بیاورند. 
باز هم شوراها و باز هم جلسات و باز هم زمانی دو ساله 
برای بررســی و تصویب، چه در سازمان برنامه و بودجه 
و چه در دولت و چه در مجلس و نهایتا شورای نگهبان 
و سپس عدم اجرای برنامه هفتم مانند برنامه های دیگر 
از جمله برنامه ششــم. پس چه کنیم. به عنوان یک فرد 
ســاده نگر و عادی می گویم اقتصاد مقاومتی را پیشــه 
کنید برنامه ششم توســعه (که اجرا نشده) را در مقابل 
بگذارید احکامی که با اقتصاد مقاومتی همخوان است، 
احکامی که از تخریب روزافزون ایران جلوگیری می کند 
و احکامی را که موجب افزایش ثروت جامعه می شود، 
جدا کرده و به عنوان برنامه هفتم مورد توجه قرار دهید، 
شاید به نتیجه برسد؛ والا از لحیه لسان و پراکنده گویی و 
بیان نظرات متناقض از افراد مختلف و دفع الوقت کردن 
و جلســات پی درپی وقت گیر و موکول  کــردن به آینده، 

حاصلی به  دست نمی آید.

سیاست

خبر ادامه از صفحه اول

سال نوزدهم    شماره 4092 پنجشنبه   18 شهریور 1400

  اگرچــه در مجلــس دهم بر ســر ماجــرای حقوق 
نجومی بگیــران، مصوبه ســقف پرداختی تصویب شــد 
اما گویا اصولگرایان مجلــس یازدهم همچنان به دنبال 
نسق کشی از دولت پیشین هستند. نایب رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجــه مجلس با اشــاره بــه تفحص مجلس 
از حقوق هــای نجومی، وعــده داده کــه نهایتا در مدت 
شش ماه بیشــترین حقوق های نجومی با ارائه مدارک و 
اســامی دریافت نهادها و ارگان هایی که حقوق نجومی 
دارند، معرفی شــوند. طــرح تحقیق و تفحص از دریافت 
حقوق های نامتعارف در دســتگاه های اجرائی در دولت 
دوازدهــم،  در مجلس فعلی کلید خورده اســت. مالک 
شــریعتی، پیش تر مدعی شــده بود که دولــت روحانی 
کارکنان  عملیاتی قراردادی نفت و نیرو را با حقوق کم رها 
کرده و در آستانه رفتن خود، برای نجومی بگیران ستادی 
مصوبه صادر کرده اســت. در مجلس قبلی بحث شده 
بود که رئیس دیوان محاســبات در ماجرای تبرئه برخی 
نجومی بگیران استیضاح شــود اما غلامرضا تاجگردون 
گفته بود معتقدیم دیوان محاسبات مراحل را قانونی طی 
کــرده و گزارش را نیز به مجلس و مقامات عالی کشــور 
داده  و به نظر بنده تخلفی از دیوان محاسبات در این امور 

صورت نگرفته است.
ماجرای حقوق های نجومی به سال ۹۵ بازمی گردد؛ 

همان زمــان مجلس دهــم مصوبه ای با عنــوان طرح 
حقوق و دستمزد مدیران و مقامات کشور داشت. بعدها 
رســانه های اصولگرا مدعی شــدند کــه مجلس در این 
مصوبه خــود باعث تثبیت و تأییــد حقوق های نجومی 
شده؛ به جای آنکه آن را تعدیل و اصلاح کند. همان زمان 
علی لاریجانی، رئیس وقت مجلس گفته بود: براســاس 
مصوبه مجلس حقوق مدیران و مقامات محدود شــده 
اســت که شــورای نگهبان به آن ایراد گرفــت و عنوان 
کرد این براســاس سیاست های کلی در نظامات مدیریتی 
اشــکال ایجاد می کند. ایراد شورای نگهبان در کمیسیون 
تلفیق با حضور اعضا مورد بررســی قرار گرفت و گفتند 
اگــر کلمه مدیریت در این ماده اضافه شــود و ۶۰ درصد 
میــزان مذکور اضافه شــود، از نظر ما مشــکلی ندارد و 
مجلس برای رفع ایراد شــورای نگهبان به عنوان مصوبه 
تصویب کــرد. لاریجانی گفتــه بود: چــرا در جامعه به 
خلاف می گویند مجلس حقوق هــای نجومی را قانونی 
کرد، این دروغ است. مجلس حقوق های نجومی مربوط 
به مقامات را ثابــت کرده و تمامی جار و جنجال ها که در 
کشــور بود، برای اینکه عنوان می شد که مدیران ۵۰ یا ۶۰ 
میلیــون تومان حقوق دریافت می کننــد، در ماده مذکور 
مجلس گفت مدیــران باید حقوق های ۱۰میلیون تومانی 
دریافت کنند و در تبصره اصلاح نکردیم. نکته بعدی این 

اســت که شــورای نگهبان در این خصوص ایراد گرفت؛ 
بنابراین برای من جالب اســت که برخی از این تشکل ها 
کــه به تازگی به وجود آمده و در فضای انتخابات نیز قرار 
داریم، با یک بیان بی ادبانه نســبت به مجلس حرف های 
نادرســت بیان کرده اســت. جالب اینجا ست که رئیس 
کمیسیون تلفیق، آقای حاجی بابایی که جزء مؤسسین این 
تشکیلات است، به بنده گفت شــورای نگهبان گفته این 
مدیریت را باید به ماده اضافه کرد، شــما چرا به شورای 
نگهبان این موضوع را نمی گویید؟ شورای نگهبان عامل 
این مســئله بوده که با بخش مدیریتی مصوبه مشــکل 
دارد؛ البته به نظر من خیلی مسئله مهمی نیست؛ یعنی 
به مقامات تخصیص داده نمی شود، چرا شما به شورای 
نگهبان چیزی نمی گویید؟ لابد می ترسید صلاحیت آقایان 
را رد کنــد. لاریجانــی گفته بود: چرا بــه مجلس توهین 
می کنید، مجلس که حرفش مشخص است و در مصوبه 
آمــده و بحث غیرعلنی نیســت، آقــای حاجی بابایی در 
جلسه حضور دارند؛ ایشــان گفتند شورای نگهبان گفته 
این مطلب را اضافه کنید. شــما اعتراضتان را به شورای 
نگهبــان بگویید. الان هم مشــکلی ندارد، اگر شــورای 
نگهبان ایراد بگیرد، کل مصوبه حذف می شود. او خطاب 
به نمایندگان معترض گفته بود: ضمنا اگر شورای نگهبان 
ایــرادی گرفته و شــما ایرادی دارید، به شــورای نگهبان 

مطالبتان را بگویید، این جار و جنجال راه انداختن در کشور 
هم به ضرر مردم و افکار عمومی است و هم اینکه خلاف 
گفته می شــود، مجلس نیز زبان دارد و حرف خواهد زد؛ 
این گونه نیســت که شــما چیز خلافی را مطــرح کنید و 
کسی به شما چیزی نگوید. من نمی خواهم نام بعضی از 
آقایانی که حرف هایی را مطرح کرده اند بیان کنم؛ به دلیل 
اینکه این افراد ســابقه در مجلــس دارند و دریافتی های 
آنان از مجلس مشــخص اســت؛ بنابراین آن قدر جانماز 
آب نکشند.  گفته می شود که معضل حقوق های نجومی 
بدون ساماندهی نظام حقوق و دستمزد و اولویت گذاری 
کوتاه کردن صفرهای حقوق نجومی و نظارت لایه به لایه 
بر روی مکانیسم های پرداخت حقوق، پاداش و... ممکن 
نمی شود. دولت دوازدهم در این زمینه اختیاراتی را برای 
سازمان امور اداری و اســتخدامی واگذار کرد اما سامانه 
ثبت حقوق و مزایا  که با فشــار این سازمان بر دستگاه ها 
به منظور ملزم ســاختن آنها به ثبــت اطلاعات درآمدی 
مدیران و کارکنانشــان، راه اندازی شد، با استقبال تمامی 
آنها مواجه نشد و مجلس هم نتوانست کاری را از پیش 
ببرد. گفته می شود که پس از گذشت پنج سال از تصویب 
برنامه ششــم توســعه، ماده ۲۹ این برنامه که به منظور 
جلوگیری از پرداخت حقوق های نجومی تدوین شده بود، 

اجرا نشده است.

 اصلاح طلبــان عمدتا عقیــده دارند که دولت رئیســی 
دولت ســوم احمدی نژاد اســت به جز حضور برخی از 
چهره های آن کابینه در دولت سیزدهم؛ تشابه رویکردها، 
وعده ها و سیاســت ها را هم مثال می زنند. بر اساس این 
برخی باور دارند که اگر وزرای احمدی نژاد موفق بودند، 
دولت نهــم و دهم را موفق می کردند. محمدرضا خباز، 
با اشــاره به اینکه دولت آقای رئیســی دولت سوم آقای 
احمدی نژاد اســت، گفته الان ۱۴ نفر از مسئولان دولت 
رئیسی یا در دولت احمدی نژاد وزیر بودند یا معاون وزیر. 
خباز به خبرآنلاین گفته که اینها نشــان دادند که دولت 
احمدی نــژاد ناکارآمدتریــن دولت طــول تاریخ انقلاب 
اســت؛ بنابراین باز هــم با وجود همه اینهــا دعا و آرزو 
می کنیم که ان شــاءاالله دولت موفق شود؛ اما محاسبات 
ظاهری نشان می دهد که «سالی که نکوست از بهارش 
پیداســت». جواد امام، فعال سیاسی اصلاح طلب، هم 
پیش تر درباره ارزیابی خود نسبت به کابینه معرفی شده 
از ســوی سید ابراهیم رئیسی، گفته بود: این کابینه بیشتر 
شــبیه کابینه ســوم آقای احمدی نژاد است. به هر حال 
آقای رئیسی شــعار مستقل بودن داده بود؛ در صورتی که 
کاملا مشــخص بود که دســت فرمان ایشان اصولگرایی 
اســت و با این لیســتی که معرفی شــد، عملا نشان داد 

که کابینه ایشــان وجه اشــتراک خیلی جــدی با کابینه 
آقــای احمدی نژاد دارد؛ زیرا برخــی از آنها وزرای آقای 
احمدی نژاد بودند، رئیس تیم اقتصادی که اکنون رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه اســت، وزیر آقای احمدی نژاد 
بوده، تعدادی دیگر یا وزیر بودند یا معاون وزیر یا تعدادی 

از اصولگرایان تندرو مجلس دهم هستند.
گرچــه برخی اصلاح طلبــان پیش تر مدعــی بودند که 
ابراهیــم رئیســی تفاوت هــای بســیار زیاد بــا محمود 
احمدی نژاد دارد، علی صوفی پیش بینی کرده بود که با 
توجه به این موضوع به نظر نمی رسد که رئیسی بخواهد 
از وزرای احمدی نژاد در دولت خود استفاده کند؛ اما این 
اتفاق نیفتاد و اتفاقا حضور مردان ســابق دولت اســبق 
در دولت رئیســی برجسته است. مشــابه این پیش بینی 
را ناصر ایمانی، فعال سیاســی اصولگرا، هم کرده بود و 
گفته بود با توجه به شخصیتی که از آقای ابراهیم رئیسی 
سراغ دارم، او خیلی تمایلی برای به کارگیری افرادی که 

در دولت های نهم و دهم وزیر بودند، ندارد.
علی اکبــر محرابیان وزیر صنایع و معــادن احمدی نژاد، 
وزیر نیرو؛ رســتم قاسمی وزیر نفت احمدی نژاد، وزیر راه 
و شهرسازی؛ سردار وحیدی وزیر دفاع احمدی نژاد، وزیر 
کشــور؛ مســعود میرکاظمی وزیر بازرگانی احمدی نژاد، 

معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
و حمید سجادی که در دولت احمدی نژاد نتوانست رأی 
اعتماد بــرای وزارت ورزش را بگیرد، ایــن بار در دولت 
رئیسی این ســمت را عهده دار شد. عیسی زارع پور (وزیر 
ارتباطــات)، امیرعبداللهیان (وزارت خارجه)، حجت االله 
عبدالملکی (وزیــر کار و تعاون) رضا فاطمی امین (وزیر 
صنعت، معــدن و تجارت) و ســیدجواد ســاداتی نژاد 
(وزیــر جهاد کشــاورزی) و محمدعلی زلفــی گل (وزیر 
علوم) هــم از مدیران میانی دولــت احمدی نژاد بودند 
که حالا بــه وزارت ارتقا پیدا کرده اند. فرهاد رهبر رئیس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی و دانشگاه تهران در زمان 
احمدی نژاد دستیار اقتصادی رئیسی و علی نیکزاد وزیر 
راه احمدی نژاد هم رئیس بنیاد مســکن شده است. باقر 
خرمشــاد معاون وزیر علوم دولــت احمدی نژاد معاون 
سیاسی وزیر کشــور، صولت مرتضوی از نزدیکان سابق 
احمدی نژاد، اســتاندار خراسان و معاون سیاسی وزارت 
کشــور در دولت او معاون اجرائی رئیسی شده و محمد 
حسینی وزیر ارشاد احمدی نژاد معاون پارلمانی رئیسی 

شده است.
با این وصف کابینه ابراهیم رئیسی نه تنها فراجناحی نشد؛ 
بلکه ســهامداران اصلی اش وزرای ســابق احمدی نژاد 

شــدند. طیفــی از اصولگرایانــی کــه در دهــه ۸۰ و با 
به قدرت رسیدن احمدی نژاد وارد عرصه قدرت و شناخته 
شــدند. در این کابینه نه جریان جبهه پایداری و نه حتی 
اصولگرایان متقدم و سنتی تر مانند طیف جامعه اسلامی 
مهندســین، مؤتلفه و جبهه پیروان خــط امام و رهبری 
ســهمی پیدا نکردند. همان زمان هم وقتی بحث کابینه 
فراجناحی طرح شد یا رئیســی برای نظرخواهی دست 
به سوی فعالان سیاسی غیراصولگرا دراز کرد یا از مردم 
خواست که در یک سایت نظرخواهی برای انتخاب وزرا 
شرکت کنند، بسیاری هر دو این ایده ها را اشتباه خواندند. 
قابل پیش بینی بود که رئیسی با وجود ادعاهایش توان و 

خواست شکل گیری یک کابینه فراگیر را ندارد.
ناصــر ایمانی اصوگرا همان وقت هم موضوع تشــکیل 
«کابینــه فراجناحی» را غلط دانســته و گفتــه بود: باید 
توجه داشت که اساســا کابینه فراجناحی حرف غلطی 
اســت. ما چیزی به نام کابینه فراجناحــی نداریم و کار 
درستی هم نیست. در هیچ دوره ای هم چنین اتفاقی رخ 
نداده اســت. کجا در دولت معروف به اصلاحات کابینه 
فراجناحی تشــکیل شــد؟ یا در دوره آقای احمدی نژاد 
کابینه فراجناحی ایجاد شد؟ یا همین طور در دوره آقای 

روحانی؛ اصلا کابینه فراجناحی حرف غلطی است.

 شرق: بیش از سه هفته از دستگیری «مصطفی نیلی» و «آرش کیخسروی» 
وکلای مدافــع و «مهدی محمودیان»، فعال مدنی می گذرد و هنوز درباره 
وضعیت آنها اطلاعی در دســت نیست. وکیل پرونده – زهرا مینوئی- هر 
روز کاری به دادســرا و زندان اوین مراجعه می کنــد، اما هنوز به او اجازه 
دسترسی یا ورود به پرونده را نداده اند. در این مدت خانواده این سه نفر هر 
روز به دادسرا، زندان اوین و... رفته اند اما هیچ اطلاعی از آنان یا وضعیت 

پرونده شان به دست نیاورده اند.
*بی خبری از مصطفی نیلی

همچنین فاطمــه نیلی خواهــر «مصطفی نیلی»، وکیــل مدافع که 
درحال حاضر در ســلول انفرادی است، درباره این مدت و پیگیری هایی که 
داشته اند، به خبرنگار ما می گوید: «از ۲۳ مرداد که برادرم همراه چند نفر 
دیگر دستگیر شدند تا «دوشنبه ۱۵ شهریور»، فقط همان لحظات ابتدایی 
یک تماس چندثانیه ای داشتند که اطلاع دهند دستگیر شده است، در این 
مــدت ما و دیگــر خانواده ها در تمام روزهای کاری بــه هر جایی که فکر 
می کردید مراجعه کردیم، نامه دادیم، پشت در ایستادیم تا بتوانیم اطلاعی 
از وضعیــت آنان به دســت آوریم. او ادامــه داد: در این مدت به ملاقات 
مردمی دادستانی رفتیم، نامه به دفتر رئیس قوه قضائیه – حجت الاسلام 
اژه ای - دادیم، به حفاطت دادگســتری رفتیــم. در واقع ما هرجا که فکر 

کردیــم امکانی فراهم می شــود که به عزیزانمان دسترســی پیدا کنیم یا 
پرونده در اختیار وکلا قرار گیرد، مراجعه کردیم. هر روز هم به دادســرای 
اوین رفتیم و درخواســت ملاقات با بازپرس پرونده و با سرپرست دادسرا 

را ارائه دادیم.
فاطمه نیلــی توضیح داد: «من به شــخصه نتوانســتم هیچ دیداری 
نه با سرپرســت دادســرا آقای نصیرپــور و نه با بازپرس شــعبه دو آقای 
حاجی مرادی داشــته باشم. تمام مدت هم سربازان به ما می گویند بروید 

خانه، با شما تماس می گیریم و ما نمی توانیم توضیحی به شما بدهیم».
نیلــی درباره آخرین وضعیت پرونده برادرش و اطلاعی که به دســت 
آورده است، گفت: «آخرین بار به ما گفتند که پرونده همراه با کیفرخواست 
به دادگاه فرســتاده شده اســت. برای ما سؤال پیش می  آید که اگر پرونده 
تکمیل شده، چرا ما امکان ملاقات نداریم. چرا برادر من نمی تواند تماس 
تلفنی داشته باشد، مادر ۷۳ سالشــان است، بیماری های زمینه ای دارند، 
استرس برایشان خطرناک اســت، ولی هیچ کس در این مدت ترتیب اثری 

نداده است».
او البته به نامه و دیدار کوتاهی که با آقای وزیری، قاضی پرونده داشته 
است، اشــاره می کند و می گوید: «ایشان گفتند تا حد توانم کمک می کنم، 
اما متأسفانه هنوز نتوانستیم دیداری با برادرم داشته باشیم». فاطمه نیلی 

از نگرانی فراوان خانواده با اشــاره به سه سال و نیم زندان قبلی برادرش 
مصطفی نیلــی و تبعیدش از زنــدان اوین به رجائی شــهر، توضیح داد: 
«خانواده ما بسیار نگران و چشــم انتظار است. پدر من آن موقع ۷۵ سال 
داشت و برایش خیلی دردناک بود که پسر ۳۰ساله اش در کنار قاچاقچیان 
مواد مخدر زندانی شــود. او دو ماه بعد از این تبعید، بیماری اش عود کرد 
و جانش را از دســت داد. ما الان این نگرانی را برای مادرم داریم. این چند 
روزه ما با کمک ســرم و دارو، او را سرپا نگه داشته ایم. این تداوم بازداشت 
و عدم اطلاع از وضعیت برادرم دغدغه اصلی خانواده ماست و ما نگران 

صدمات جبران ناپذیری هستیم که می تواند به دنبال داشته باشد».
تماس چند دقیقه ای کیخسروی

آزیتا کیخسروی، خواهر آرش کیسخروی (وکیل مدافع) نیز که در برابر 
دادســرای اوین حضور داشت به خبرنگار ما گفت: در این مدت ما بارها و 
بارهــا به مقا م های قضائی مراجعه کردیم اما پاســخی نگرفتیم و اطلاع 
زیادی نداریم، چون به ما پاســخی نمی  دهند. من یک بار توانستم بازپرس 
پرونده و سرپرست دادسرا را ببینم اما هیچ جواب دقیق و مشخصی به من 
داده نشد. در این مدت برادرم، پس از اصرار فراوان روز یکشنبه ۱۴ شهریور 
دقایق کوتاهی با من صحبت کرد و اطلاع داد که هنوز در ســلول انفرادی 

است و به بند عمومی منتقل نشده است».

همه مردان دولت نهم در کابینه فراجناحی

نسق کشى از دولت دوازدهم بر سر حقوق هاى نجومى

بى اطلاعى خانواده ها از وضعیت وکلاى بازداشتى

ایرنا: شارل میشل، رئیس شورای اروپا، پس از درخواست رسمی برای 
گفت وگوی تلفنی با رئیس جمهوری کشورمان، ظهر چهارشنبه با آیت االله 
سید ابراهیم رئیســی گفت وگو کرد. ابراهیم رئیسی در این مکالمه تلفنی 
گفت: «جمهوری اســلامی ایران تمایل دارد مناســبات خود با اتحادیه و 
کشــورهای اروپایی  را در عرصه های مورد علاقه دو طرف توسعه دهد». 
رئیس جمهوری با بیان اینکه استمرار و پایداری روابط دو جانبه با اتحادیه 
اروپا و هرکدام از کشــورهای عضو، در گرو رعایــت اصل احترام متقابل، 
تمرکز روی مشــترکات و جلوگیــری از تأثیرگذاری عوامل بــرون زا بر این 
روابط اســت، افزود: «ایــن موضوع نیازمند اراده عملــی طرف اروپایی و 
وابســته نکردن آن بــه اراده قدرت های یک جانبه گرا مثل آمریکاســت». 
رئیسی همچنین با اشاره به تحولات افغانستان اظهار کرد: «همه کشورها 
بایــد با هم تعامــل کنند تا دولتی در افغانســتان روی کار بیاید که بتواند 
صلح، امنیت، آرامش و توســعه را برای این کشــور بــه ارمغان بیاورد و 
از طرف دیگر مــورد اعتماد مردم افغانســتان باشــد». رئیس جمهوری 
تصریــح کرد: «امروز آشــکارتر از هر زمان دیگری اثبات شــده اســت که 
حضور دولت های خارجی به ویژه آمریکا در افغانســتان امنیت ساز نبوده 
و ارمغانی جز جنگ، خونریزی و خرابی برای این کشــور نداشــته است». 
او خاطرنشــان کرد: «با وجود ۲۰ سال حضور مستقیم آمریکا و ناتو، تولید 
و قاچاق مواد مخدر در افغانســتان نه تنها متوقف یا حتی کم نشد؛ بلکه 
حجــم آن بیش از ۴۵ برابر شــد». رئیســی با بیان اینکــه تجربه حضور 
۲۰ ساله آمریکایی ها در افغانستان ثابت کرد که راه حل مسائل افغانستان 

رویکرد نظامی و ارســال تانک و تجهیزات نظامی نیست، خاطرنشان کرد: 
«رعایت حقوق بشر، حقوق زنان و کودکان از دغدغه های جدی جمهوری 
اســلامی ایران درباره افغانستان اســت و همه تلاش خود را برای حفظ 
حقوق مسلم ملت افغانســتان به کار خواهیم گرفت». رئیس جمهوری 
بــا بیان اینکه تخلیه اتبــاع اروپایی و آمریکایی از افغانســتان، فاز نهایی 
تحولات این کشور نیست، گفت: «به باور جمهوری اسلامی ایران، فقدان 
دولــت فراگیر با مشــارکت همه اقوام در افغانســتان ضربــه بزرگی به 
آینده این کشــور و امنیت اروپا وارد می کند». رئیســی اضافه کرد: «همه 
دنیا شــاهد بودند ایران تنها کشــوری بود که به شــکلی جدی و واقعی 
به مقابله با داعش در عراق و ســوریه پرداخت. شــهید سردار سلیمانی 

قهرمــان مبارزه با تروریســم در منطقه و جهان بــود و انتظار این بود که 
کشورهای اروپایی نسبت به ترور ایشان توسط حکومت آمریکایی موضع 
عادلانه ای در جهت محکومیت تروریســم و دفاع از یک قهرمان مبارزه با 
تروریســم اتخاذ می کردند». او با بیان اینکه امروز نزدیک به چهار میلیون 
مهاجر افغانستانی در ایران هســتند، اظهار کرد: جمهوری اسلامی ایران 
خــود را متعهد به میزبانی محترمانه از برادران و خواهران افغانســتانی 
و تلاش برای اســتقرار امنیت، ثبات، آرامش و صلــح و برپایی حکومتی 
مردمی در افغانســتان می داند. رئیسی با اشاره به سخنان رئیس شورای 
اروپا مبنی بر تلاش برای اســتقلال اســتراتژیک در رابطــه این اتحادیه با 
آمریکا تصریح کرد: «امیدواریم اروپا در مسیر استقلال استراتژیک پیشرفت 
داشته باشــد». رئیس جمهوری درباره موضوع احیای برجام خاطرنشان 
کرد: «ایران هرگز ناقض برجام نبوده و نیســت. این آمریکایی ها بودند که 
از برجام خارج شــده و آن را نقض کردنــد. با وجود این انتظار این بود که 
اروپایی ها به تعهدات شان در برجام عمل کنند؛ اما اروپایی ها هم به آنچه 
در برجــام متعهد بودند، آن چنان که باید پایبند نماندند». رئیســی درباره 
همکاری ایــران با آژانس بین المللی انرژی اتمــی گفت: «همکاری های 
جدی جمهوری اســلامی ایران با آژانس نمونه بارزی از اراده ایران برای 
شفافیت در فعالیت های هسته ای اش است. طبیعی است که در صورت 
برخورد غیرســازنده در آژانس بین المللی انرژی اتمی، انتظار اینکه ایران 
واکنش سازنده داشته باشــد، منطقی نیست. اقدامات غیرسازنده طبیعتا 

مخل مسیر مذاکره نیز هست».

رئیسی در گفت وگوی تلفنی با رئیس شورای اروپا:
ایران هرگز ناقض برجام  نبوده و نیست


